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Mötesanteckning 

POSTADRESS BESÖKSADRESS TELEFON E-POST SMS WEBB ORG.NUMMER 

Nacka kommun, 131 81 Nacka Stadshuset, Granitvägen 15 08-718 80 00 info@nacka.se 716 80 www.nacka.se 212000-0167 
 

Typ av möte: Nacka naturvårdsråd 

Mötesdatum: 21 november 2019, kl. 17.30-19.30 

Närvarande :  

FÖRENINGAR 

POLITIKER 

HANDLÄGGARE 

Boo Fiskevårdsområdesförening:   
Boo Miljö- och Naturvänner: 
Nacka Miljövårdsråd:
Naturskyddsföreningen i Nacka: 
Saltsjöbadens naturskyddsförening: 
Skuruparkens vänner: 
Ältasjöns Fiskevårdsområdesförening: 

Hans Peters (C), ordförande 
Peter Zethraeus (M) 
Björn Friberg (S) 

Mats Bohman, Trafik- och fastighetsdirektör 
Anna Herrström, kommunekolog, enheten förvaltning 
utemiljö Viveca Jansson, kommunekolog, enheten förvaltning 
utemiljö Karl Bengtson, förvaltare, enheten förvaltning 
utemiljö 
Per Enarsson, enhetschef Miljöenheten 
Anna Engström, miljöinspektör, miljöenheten 
Rebecca Lord, bygglovshandläggare, bygglovsenheten Maria 
Melcher, bygglovschef, bygglovenheten 

________________________________________________________________________ 

Ordförande ……………………………………………… 
Hans Peters (C) 

Sekreterare ……………………………………………… 
Heidi Swahn 

Justerande ………………………………………………… 
     Gunilla Ingmar 
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Kommunen informerar,  
Utifrån frågor som föreningarna i naturvårdsrådet skickat in i förväg. Se bilaga 1. 
 
• Handläggare från bygglovsenheten informerade kring följande punkter, bilaga 2  

• Hur bedriver kommunen tillsyn enligt plan- och bygglagen i Skuruparken? 
• Vilka åtgärder kräver bygglov? 
• Vad är underhåll?   
• Lista över Bygglovenhetens tillsynsärenden 

 
Miljöenheten informerade kring följande punkter, bilaga 3 

• Vad är en tomtplats? 
• Stugornas tillåtlighet 
• Avloppen 

 
Nacka Miljövårdsråd  
Stugorna måste sättas i ett större sammanhang. Nacka kommun behöver driva frågan om naturreservat 
tydligare. JM motarbetar tanken på naturreservat och vill bebygga parken.  
 
Skuruparkensvänner  
Gunilla Ingmar visade ett bildspel med tillhörande frågeställningar, bilaga 4. 
Efter 1976 – strandskydd – flera hus är byggda efter 1976. Det borde gå att få bort dessa stugor. 
Mats har sagt att man behöver titta på denna fråga. Stuga 45 är ett märkligt ärende  
• Miljö- och stadsbyggnadsnämnden (MSN) avslog den 19 april 2017 bygglov i efterhand för 

byggnad/återuppbyggnad av stugan (tidigare stuga förfallen) 
 Med hänvisning till pågående naturreservatsbildning och att stugan inte är 

anpassad till kultur- och naturvärdena på platsen 
• Länsstyrelsen upphävde beslutet och återförvisade ärendet till nämnden 

 Med hänvisning till att arrende för enkel stuga under lång tid och att det är 
lämpligt med en stuga på platsen. Plan- och bygglagen ska tillämpas och 
framtida naturreservat saknar relevans. Framtida naturreservat försvåras inte.  

• MSN gav den 20 juni 2018 bygglov för stugan men inte för skärmtaken över altanerna 
 Stugan med skärmtak är större än den tidigare stugan och passar inte för den 

lilla stugan och inte för området. Stugan utan skärmtak dock ok. 
• MSN gav den 20 juni 2018 också strandskyddsdispens för stugan men inte för skärmtaken över 

altanerna. 
 Det finns särskilda skäl till dispens för att ersätta den tidigare mindre stugan 

då platsen bedöms ianspråktagen, men inte för skärmtaken och altanerna.  
• Länsstyrelsen fastställde den 21 augusti 2019 nämndens båda beslut.   
• Överklaganden har gjorts av länsstyrelsens beslut. 
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JM – markägare och har gett 15 årsavtal även stugor inom strandskyddet. Hur förhåller sig kommunen 
till dessa avtal?  
Svar: Arrendeavtalen strider inte mot strandskydd.   
 
Vems ansvar är det att fotografera och dokumentera strandskyddsområden. Om det inte är kommunen 
är det föreningarnas?  
Svar: Anmälningar belyser olika problem men dokumentation för framtida bruk finns det 
inte möjlighet för kommunen att göra. 
 
Miljö och stadsbyggnadsnämnden har beslutat att inte ha en proaktiv dokumentation av 
tex Skuruparken. 
 
Frågeställningar från Skuruparkensvänner 
• Folk kör bil i naturen utmed stigar – varför agerar inte kommunen? Terrängkörningslagen gäller 

och det är polisen som har tillsynen. Om man vill rapportera en olovlig terrängkörning eller skada 
på naturen till följd av olovlig körning ska man kontakta dem. 

• Skräphögar – JMs ansvar 
• Många avlopp 
• Flera som bor året om 
• Bevara och rusta upp den sista vikstugan - kommunantikvarie 

 
Per Enarsson, enhetschef Miljöenheten tog emot frågeställningarna. 
 

Information Rensättra 
Rensättra naturreservat var ute på samråd våren 2018. Sedan dess har arbetet pågått med 
att sammanställa och besvara remissynpunkter samt göra ändringar i handlingarna. 
Lantmäterimyndigheten har yttrat sig angående reservatsbildningens förenlighet med 
detaljplaner inom området. I den norra delen finns det en detaljplan där det råder enskilt 
huvudmannaskap samt finns en gemensamhetsanläggning. Eftersom ett reservatsbeslut 
skulle strida mot anläggningsbeslutet för gemensamhetsanläggningen går det inte att 
inrätta ett reservat på platsen. Därför arbetar kommunen nu med inriktningen att den 
norra delen av reservatet undantas.  
 
I den södra delen planeras ett planärende inledas om att upphäva detaljplaner inom 
reservatsområdet. Processen förväntas gå relativt snabbt men det beror också på 
mängden synpunkter i samråd och granskning. Bildningen av Rensättra reservat kommer 
att beslutas efter att planerna upphävts. 
 
Boo Miljö- och Naturvänner  
Detaljplan för Solbrinken grundet har varit ute på granskning. Föreningen har observerat att det har 
kommit upp förändringar i planen bland annat att fastighetsägarna tar över skötsel och ägande av två 
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stora naturområden. Svårt att skydda dessa gröna kilar när inte kommunen äger grönmark utan det 
planeras som enskilt huvudmannaskap. 
 
Svar: Dessa grönområden har plockats ut ur detaljplanen. Grönområden ägs av 
samfälligheten idag och kommer fortsatt att ägas och förvaltas av dem. Kommunen har 
inte rådighet över områdena idag och detta kommer alltså inte att förändras i samband 
med att planen antas.   
 

Sågsjön Återvinningsstation - Boo fiskevårdsområdesförening 
Enligt förra mötet skall Enheten för drift offentlig utemiljö och Miljöinspektören återkomma med förslag 
till åtgärder i området. 
Gällande instängsling höjd min 3,0 meter, längd från Värmdövägen till Kummelnäs/ 
Vikingshillsvägen. 
Åtgärder vid Sågsjöns stränder c: a 6 meter nedanför stationen, ta bort allt skräp som kastats genom 
åren, gäller även sjöbotten, plast, burkar m.m.  
(jag visade bilder tagna under vattenytan vid senaste mötet där det tydligt framkom hur sjöbotten har 
byggts på med flera lager sediment.) 
Strand och naturmarken mellan stationen och Boo prästgård är Kommunens mark där står och har 
stått några gamla döda tallar några har fallit ner i vattnet. Dessa bör tas bort se otroligt fult ut!  
Boo Leden som passerar stationen går vidare tvärs över Kummelnäs/Vikingshillsvägen framtill en brant 
slutning svår att forcera för äldre vandrare!  
Trafiken i Korsningen kommer den att åtgärdas? 
 
Karl Bengtsson informerade följande 
• Det har skett en dialog med ägaren vilket resulterade i att ett plank som ska komma 

upp. 
• Nacka kommun har beställt en rensning av sjöbotten och utmed stranden.  
• Naturmarken mellan station och prästgården – inte kommunens mark. 
• Boo leden – det är brant – ev. kan en handled ställas upp. Det är flera träd som 

trillat över leden. Dessa kommer att tas bort. 
• Nya skyltar och anslagstavla är beställda 

 

Olovligt asfalterade vägen till Skutviken 
Naturskyddsföreningen Saltsjöbaden/ Nacka miljövårdsråd 
Hur ser kommunen på att inte ge strandskyddsdipens? Saltsjöbadens Naturskyddsförening önskar 
presentera en vision för Skutviken som stämmer överens med reservatets föreskrifter och syfte.  
Mark- och miljödomstolen beslöt at upphäva strandskyddsdispens för hamnplan, byggnader och väg. 
 
Gudrun Hubendick föredrog föreningens frågor och förslag.  
Under många år har Saltsjöbadens Naturskyddsförening varit engagerad för Skogsö naturreservat där 
Skutviken ligger. Nu har föreningen tillsammans med en landskapsarkitekt skissat på ett alternativ till 
den marina som planeras där. 
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Naturreservatet bildades 1997 och föreningen arrangerar regelbundet guidade turer i reservatet. 
 Efter att Nacka kommun beslutat att tillåta en arrendator att anlägga en marina med 200 båtplatser 
i vattnet i Skutviken, där det tidigare fanns ett mindre varv för reparation och underhåll av träbåtar, 
har Naturskyddsföreningen i Saltsjöbaden de senaste åren arbetat aktivt tillsammans med andra mot 
planerna på att bygga en marina i Skutviken som ligger i naturreservatet på Skogsö. 
– Det strider mot alla reservatets föreskrifter och det strider helt mot syftet med ett naturreservat. Det 
kommer att schaktas, muddras, sprängas och fyllas ut i viken trots att det är emot föreskrifterna. 
 
Under höstas 2019 beslutade Mark- och Miljödomstolen att den strandskyddsdispens som kommunen 
och länsstyrelsen beviljat för “hamnplan, båthallar och väg i Skutviken” upphävs. 
 
Idag har företaget/arrendatorn gjort följande åverkan 

• Företaget har asfalterat vägen ner till Skutviken. 
• Företaget har fyllt ut marken utmed vattnet. 
• Skräp på tomten och i vattnet. 
• Arrendatorn sköter inte fastigheter – borde finnas möjlighet att säga upp arrendet. 
• Arrendatorn har planer på både muddra och spränga vilket är emot naturreservatets regler 

Det är konstigt att kommunen tillåtit en verksamhet i ett känsligt område. Kommunen borde backa och 
tänka om. 
 
Naturskyddsföreningen har tagit fram en vision för Skutviken som alternativ till den planerade 
marinan. Tex grund havsvik – viktigt för fiskar och fåglar – en lekplats för många arter. Det är en 
bristvara som försvinner alltmer. 
 
Det är viktigt att vårda området vid Skutviken och värna om naturreservatet som “är till för oss alla” 
och framhåller att Skutviken ligger på en känslig plats vid Baggenstäkets kulturreservat och har viktiga 
naturvärden. Saltsjöbadens Naturskyddsförening har skissat på ett alternativ för hur Skutviken skulle 
kunna användas i det föreningen menar är i enlighet med reservatets föreskrifter och syfte. “Vision för 
Skutviken – Som alternativ till den planerade marinan” har tagits fram tillsammans med 
landskapsarkitekten Irma Hummel. 
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Per Enarsson svarade att kommunen avvaktar beslut i överklagat strandskyddsärende. 
Uppföljning på kommande naturvårdsmöte när ärendet är avslutat i högre instans. 
Föreningen bjuder in till samarbete med handläggare för att ta fram en framtida 
verksamhet för Skutviken. Föreningens förslag skickas till kommunstyrelsen. 

 

Ryssbergen – Framtiden i sin helhet 
Nacka miljövårdsråd har ställt frågor om naturreservat Ryssbergen. 
 
Närvarande handläggare kunde svara övergripande i detta ärende. Naturvårdsrådet 
bjuder in planenheten att berätta mer vid kommande möte. 
 
Ett flertal inventeringar har gjorts sedan DP Ryssbergen var ute på samråd. 
Kartläggningar har gjorts utifrån inkomna synpunkter. Fladdermöss, fåglar, kräldjur, 
brandfält och groddjur har inventerats. Naturvärdesinventering har uppdaterats och 
artobservationer från bla BioBlitz ingår i naturvärdesbedömning.  
Även dagvatten och hänsyn till Riksintresse för Stockholms inlopphar utretts/behandlats 
vidare.  
 
Detaljplan och naturreservatprocess pågår parallellt. 

 

Utegymmen  
Boo Miljö- och Naturvänner 
Nacka har beslutat om anläggning av 15 utegym. Har det gjorts studier på i vilken utsträckning och 
av vem utegymmen i Nacka används? 
 
Mats Bohman svarade att det är tre utegym kvar att bygga. 12 utegym finns i Nacka 
kommun, de används men inga mätningar är gjorda. 
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Mårtens holme 
Boo Miljö- och Naturvänner 
Pontonbron till Mårtens holme, som ingår i Tollare naturreservat, är på plats, något både vi och andra 
föreningar i flera remisser talat emot. Ön är liten och markslitage och nedskräpning kan bli problem, 
liksom störningar för fågel och fisk under deras häckning och reproduktion.  
Förbud att beträda ön under fåglarnas häckningstider samt fiskeförbud när fisken leker måste finnas i 
föreskrifterna eller på annat sätt formuleras. 
Blir slitaget mycket stort bör det finnas möjlighet att stänga av förbindelsen för att vegetationen ska 
kunna återhämta sig. Flisbelagd gångstig bör diskuteras, för att koncentrera användningen. 
Eldningsförbud bör införas, papperskorg sättas upp och informationstavla om att Mårtens holme tillhör 
Tollare naturreservat.  
Mycket död ved finns kvar och den bör inte användas vid eldning eller kojbygge. Det vore önskvärt om 
all död ved får ligga kvar. Kojbyggen är tillåtna i andra delar av reservatet. 
 
Karl Bengtson svarade  
• Få till ett besöksförbud är svårt, då måste föreskrifterna ändras.  
• Fribelagd stig: Har diskuterats, kommer ej att anläggas i ett första skede. Svårighet är 

att ön är liten. Slitaget kommer att bevakas och ser man att en stig är nödvändig 
finns inga hinder i föreskrifterna att anlägga en sådan. –  föreningens fråga - det är 
viktigt att anlägga stigar för att skydda övrig natur. Viktigt att bevaka slitaget 

• Anslagstavla kommer, kommunen granskar innehåll 
• Papperskorg – diskuteras var de ska placeras, placeras så att Mårtens holme hålls fri 

från skräp i så stor utsträckning som möjligt.  
 

Infartsparkeringar i Boo 
Boo Miljö- och Naturvänner  
Finns någon plan för vilka ytterligare som kommer att föreslås? Hur ser arbetsrutinerna ut vid 
framtagning av förslagen. I två fall har vi sett stora brister i handlingarna vad gäller hänsyn till 
naturvärden, vid Telegramvägens södra sida och nu senast vid Sockenvägen 16. Den senare föranleder 
frågan vem i kommunen som har uppgifter om  
särskilt skyddsvärda träd, s k jätteträd, i Nacka. 
 
Trafikenheten bjuds in till nästa möte. 

Planering av  cykelvägar  
Nacka miljövårdsråd 
a. När man avser att bygga ny Skurubro planerar man att cyklisterna på huvudstråket Värmdöstråket 
(Gustavsberg-Slussen) när de rullar nedför Skurubron mot Skuru ska ta en lång sväng norrut och 
utsättas för en kurva, nästan hårnålskurva, med ca 11 meters radie. 
 
b. Det planeras cykelväg till Nacka golfklubb från Värmdövägen/Gamla Skärgårdsvägen inte utefter 
Lagnövägen utan på pontoner i Insjön, ingen fortsättning mot Kovik/Skevik. En permanent 
genomgående cykelväg bör gå på Lagnövägens östra sida, inte västra. 
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c. Det planeras gång/cykelbana längs Saltsjöbadsvägen i höjd med Fiskarhöjden, som inte uppfyller 
bredden i Nackas Cykelstrategi. Samt att övergångsstället/cykelpassagen nära Fisksätravägen utgör en 
100 graders kurva, varvid många cyklister skär den skymda kurvan redan idag. Detta åtgärdas inte 
när cykelbanan byggs. 
 
Trafikenheten bjuds in till nästa möte. 

Datum för rådets möten 2020 
Det finns möjlighet för föreningarna att ha ett förmöte 16.30 -17.30 samma dag som 
rådet äger rum. 
Rådets möte pågår mellan 17.30 – 19.30. 

9 mars  
25 maj  
21 sept  
23 nov  

 

Förslag på punkter till mötet 9 mars 
• Planenheten bjuds in för att informera om sitt arbete. Specifika frågor kan då 

skickas in i förväg till sekreterare i rådet. Tex vision om Värmdöledens vägvy, 
naturutredningar i tidigt skede, Ryssbergen, Dalkarlsängen. 

• Trafikenheten bjuds in till nästa möta för att besvara inkomna frågor riktade till 
dem. 
- Infartsparkeringar i Boo 
- Planering av cykelvägar 
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